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Odpady 
Po několika chudých zimních létech jsme si v té letošní zimě sněhu užili 
celkem dost. Sněhová peřina přikryla celou Českou republiku a ta najednou 
vypadala taková čistší. Mnozí toho využili a snažili se pod bílou přikrývku 
schovat i to, co pod ní nepatří. Tak nějak ale zapomněli, že paní zima vládne 
jen několik týdnů . Pak se vlády ujme sluníčko,  bílá pokrývka zmizí a ukáže se 
vše co ukrývala. 
 Příjemné jarní sluníčko vyžene ze svých domečků vše živé a začne se 
s úklidem. Přírodní odpad patří k přírodě. Člověk , jakožto tvor s nejvyšším IQ 
, ale výrobu odpadů dotáhl do dokonalosti a ve většině případů si s ním příroda 
sama nedokáže poradit. Tak bylo potřeba vymyslet a uvést v život systém, 
který dokáže naše trvanlivé odpady znovu využít, nebo alespoň bezpečně uložit 
tam , kde budou co nejméně škodit. 
 Obec každý rok ve spolupráci s Technickými službami města Bruntál 
provádí svoz a likvidaci nebezpečného a nadměrného odpadu, který se nevejde, 
nebo nepatří do klasických sběrných nádob. Normálně by si člověk myslel, že 
po tolika letech, bude tohoto odpadu ubývat. Opak je ale pravdou. Je pozitivní , 
že v našem okolí přestali ve velkém přibývat černé skládky a využívá se tato 
možnost zbavení se nepotřebného. Jen je škoda, že se nevyužívají i další 
legální možnosti na likvidaci nebezpečných odpadů. 
Dnes už mají prodejci povinnost zpětného odběru nepotřebné nebo nefunkční 
věci při zakoupení nové.  
V praxi to znamená, že když si koupím novou ledničku , tak tu starou mi 
prodejce musí odebrat a ekologicky zlikvidovat. Za tuto službu já, jako 
zákazník, platím řádově desíky korun. Tuto službu platím  i v tom případě, že 
starý spotřebič v prodejně neodevzdám.  Určitě nyní někteří z vás podotknout, 
kdo se má se starým krámem tahat do obchodu ? Odpověď je jednoduchá a 
prostá. Ten nový – časem z něj bude taky starý – krám, musím něčím odvézt 
domů , nebo mi prodejce nabídne službu odvozu do místa bydliště. V obou 
případech  se lze zbavit výrobku , který nám už přestal sloužit. Nemusíme ho 
skladovat, 
přemísťovat a obcházet s nadávkami na rtech až do doby, než bude obec 
provádět svoz tohoto odpadu. 
Málokterý prodejce Vám tuto službu nabídne sám od sebe . Zaplacení ale po 
Vás vyžadovat bude. Tak nebuďme líní a požadujme to , za co si platíme. 
Pokud si někdo myslí, že ušetřím , pokud to odevzdám v den svozu na obci, tak 
jej musím uvést do reálu. U prodejce zaplatíme řádově desetikoruny, při 
obecním svozu to už ale jsou stokoruny a tisíce. Každý rok takto obec 

vynakládá desítky tisíc. Názor, že to zaplatí obec je ten nejhloupější , protože 
obecní kasa se plní z daní každého z nás. Velice lehce stává, že za jednu službu 
platím dvakrát.Už jsme se naučili třídit plasty, papír a sklo. Využijme i tuto 
službu. Nakonec ušetříme ve své kapse.  
  V letošním roce se v  naší obci výrazně mění systém sběru a odvozu 
velkoobjemového  a nebezpečného odpadu.Občané, kteří mají tento druh 
odpadu, jej musí přivézt a složit na  hřišti za OÚ. Změna se týká tudíž svozu 
pracovníky obce.  Senioři a další občané, kteří nemají možnost odpad odvézt 
vlastními silami,ani silami svých dětí mohou v těchto výjimečných případech 
po telefonické nebo osobní domluvě požádat o odvoz obecní úřad. 
Termín svozu na požádání je do čtvrtka 8.4..  
Termín  odvozu technickými službami Bruntál je 10.4.2010. 

 V sobotu – 10.4. naši zaměstnanci svážet odpady z obce již nebudou! 
Děkujeme za pochopení a vstřícnost. 
     
     Radomír Tománek         
 

OZNÁMENÍ  o přerušování dodávek  el.energie 
Od 26.4.2010 do 30.6.2010 bude v naší obci probíhat celková výměna 
vedení nízkého napětí. V důsledku toho bude v obci postupně vypínána 
dodávka el. proudu do domácností a také se to samozřejmě týká 
obchodu, obce, školy a jídelny. Společnost ČEZ, která je investorem této 
akce, žádá občany o pochopení a trpělivost.  Vzhledem k tomu, že obci 
již společnost ČEZ neumožní napojení na jejich kabelizaci  pro účely 
veřejného osvětlení  musí si obec zajistit nové napojení . Náklady na 
tuto výměnu se vyšplhaly podle předběžné kalkulace dodavatele na 
neuvěřitelných 640tis.Kč. Obec proto přistoupila na levnější řešení – 
současné veřejné osvětlení bude demontováno našimi zaměstnancemi, 
kabel a nové konzoly zakoupíme z rozpočtových prostředků v řádově 
cca 100tisíc a  následně bude již prostřednictvím odborného technika 
zapojeno osvětlení. Půjde to pomalu, ale za podstatně levnější peníze. 
Současně žádáme občany o zvýšenou opatrnost, v obci bude pracovat 
těžká technika, která bude zhoršovat provoz na hlavní silnici, proto 
dbejte vlastního bezpečí. 

 
ZPRÁVY z komise pro práci s mládeží 
Březen byl na akce pro děti velmi plodný. Ve středu 17.3. proběhlo v 
sále Kulturního domu první vaření dětí, kde si uvařily kuřecí nudličky 
na arašídech s rýží. Musím říct, že se jim jídlo moc povedlo a také jim 
podle toho chutnalo. Další lekce byla  dne 31.3.2010 a děti společně 
zkoušely péct bábovku. 
V sobotu 20.3. se uskutečnil karneval pro děti. Ty si zasoutěžily a po 



zásluze byly odměněny sladkou drobností. Každá maska si odnesla cenu 
útěchy, kterou dostal opravdu každý. Pro děti bylo připraveno kolo 
štěstí, ze kterého měly velkou radost. Už se těšíme na další karneval! 
Country bál pro dospělé, který následoval po dětském karnevalu, už 
nebyl tak vydařený. Pobavit se totiž přišlo jen asi dvacet místních. Sama 
za sebe mohu říci, že hudba byla perfektní a i zábava v tak malém počtu 
přítomných nebyla nejhorší. Snad to bude příště ještě lepší. 
Na páteční odpoledne 2.4. je pro naše děti připravena  

Kinder Diskotéka.  
Začátek je v 17,00 hod.. Večer zveme všechny věkové kategorie na 
diskotéku, na niž vám k tanci i poslechu zahraje DJ-Boris z Bruntálu od 
Soba.   
   ;   Věra Urbaníková ml. 

PROJEKT ZIMNÍ HRY 
 
V polovině března strávili školáci čtyři krásné dny v lyžařském 
areálu v Suché Rudné. Přesto, že bydlí všechny děti pod Pradědem, 
tak jich většina stála na lyžích poprvé v životě. V pondělí to 
vypadalo dost beznadějně a chvílemi hrůzostrašně – zauzlovaná 
těla „pohozená“ na svahu, slzičky na krajíčku. Postupně se celkový 
obraz měnil, až ve čtvrtek jezdily děti jako Stenmarkové a těšily se, 
že vytáhnou rodiče na víkendovou lyžovačku. Panu Drápalovi za 
slevu na vlecích a těm, co nás do Suché dopravovali DÍKY MOC 



Velikonoční doba - radost, štěstí, naděje, 
vděčnost 

 
ŠTĚSTÍ NENÍ TŘEBA HLEDAT 

 

Je omyl domnívat se, že štěstí je mimo nás 
 
Člověk má podivnou schopnost hledat věci na nepatřičných místech. Domnívá 
se například, že bude spokojen, až si opatří nové …, až bude mít víc času na ... 
A přestože stále znovu zakouší, že tyto věci jeho srdce na dlouho neuspokojí, 
ve shánění pokračuje. Pořád se chytá nových nadějí, které ale vedou k dalším 
zklamáním. 
 
Je ale omyl domnívat se, že štěstí je mimo nás. Štěstí je v našem nitru! Boží 
království je mezi vámi, říká Ježíš (Lk 17,21). Žádné věci nás tak nemohou 
učinit šťastnými. Hluboko v srdci každého z nás je chrám Boží, jehož láskou 
jsme obklopeni. Není tedy třeba štěstí „hledat“. Stačí si uvědomit, že tento 
poklad nosíme v sobě. Bůh žije v našem nitru. Zapomněli jsme na to. 
 
Naše bohatství je v tom, že zůstaneme s Bohem a přestaneme hledat štěstí 
mimo sebe. 
 
 

VDĚČNOST ROZŠIŘUJE SRDCE A PŘINÁŠÍ ŠTĚSTÍ 
 

Stále se radujte! Ve všech životních podmínkách děkujte Bohu (1 Sol 5,16.18) 
 
Stále se radovat a děkovat Bohu je možné jen tehdy, doufáme-li, že všecko je 
znamením Boží lásky. Děkujeme-li Bohu, pozvedáme se na jeho úroveň. 
 
Bůh řídí všechny životní situace s láskou. Přijímáme-li jeho lásku, začínáme 
hledět na všechno jeho očima. Poděkovat za něco nepříjemného a bolestného 
nás zpočátku stojí značné množství energie, ale vydáme-li ze sebe trochu více 
úsilí, brzy si všimneme, že všechno jde snadněji. 
 
Vděčnost rozšiřuje naše srdce a přináší nám štěstí. 
 
 

DÁVÁNÍM NIKDY NEZTRÁCÍME 
 

Teprve až se o svůj dar začnu dělit, přinese mi radost 
 
Nikdy nedostáváme nic pouze pro vlastní užitek. O všechno se lze podělit. 
Jeden starý paragraf církevního práva zní: Quod monachus acquirit conventus 
acquirit (co získá mnich, získává konvent). Darujeme-li tedy řeholníkovi 
nějaký dar, neponechá si jej pro sebe, ale dává jej k užitku celému společenství. 
A celé společenství si jej taktéž neponechává jen pro sebe, ale rozdává z toho 
dál. 
Toto pravidlo je platné i pro všechny křesťany. Jsme totiž stvořeni tak, že něco 

skutečně vlastníme teprve v okamžiku, kdy jsme ochotni se toho vzdát. Dokud 
nejsem ochoten rozdat, co mám, nemohu se z toho skutečně těšit. Teprve až se 
začnu o svůj dar dělit, přinese mi to radost. 
 
Dáváním nikdy neztrácíme. Co nás kdysi svazovalo a zotročovalo, promění se 
darováním v něco, co nás naopak otvírá a osvobozuje. 
 
 

NEVYČERPATELNÝ ZDROJ RADOSTI 
 

Nosíme v nitru toho, jenž je radostí a štěstím 
 
Bůh v nás přebývá už od okamžiku stvoření a jeho přítomnost nás vábí, 
abychom k němu přišli. Jsme chrámy Ducha svatého: jsme nekonečně bohatí. 
Náš život se může změnit v nebe na zemi, budeme-li na toto tajemství dbát. 
 
Nenalézáme-li momentálně ve svém životě žádný důvod k radosti, zůstává nám 
možnost radovat se z radosti Boží a štěstí přítomného neustále v hloubi naší 
duše. Víra nás učí, že Bůh je všudypřítomný. Není tedy třeba pochybovat o 
jeho přítomnosti v nás. Nosíme v nitru toho, jenž je radostí a štěstím. Ať se 
stane cokoliv, ať se cítíme jakkoliv, vždycky se můžeme radovat z jeho štěstí. 
 
Radovat se z radosti druhých je znamením lidské zralosti. Jestliže jsme se tedy 
naučili mít radost z Boha samého, objevili jsme nevyčerpatelný zdroj radosti, 
protože Boží radost je nekonečná. 
 
 

NADĚJE I V POCHMURNÉ SITUACI 
 

Vděčnost pramení z naděje v budoucnost 
 
Děkovat Bohu za vše znamená nalézat naději i v pochmurné skutečnosti. 
Díkem dokazujeme pochopení, že život vzkříšeného Pána a naše budoucnost 
už dnes prosvítá i skrze hřích, zlo a smrt. 
 
Začínáme-li objevovat neviditelnou skutečnost, nedokážeme už neděkovat. 
Umíme-li totiž projevit vděčnost i v lidsky beznadějné situaci, znamená to, že 
se přibližujeme k tušení pravé skutečnosti, která nekonečně přesahuje naši 
pozemskou zkušenost. Naše vděčnost ale neznamená rezignaci. Spíše je 
protiváhou přítomné situace. Otvírá nás tomu novému a nadcházejícímu, co vše 
změní. 
 
Vděčností projevujeme svou víru v to, že uprostřed násilí a strachu přihlížíme 
zrodu nového života a obnoveného světa. 



Program velikonočních bohoslužeb 
 

Zelený čtvrtek - V tento den si připomínáme den ustanovení Nejsvětější svátosti 
a ustanovení kněžství. V liturgii se objevuje obřad mytí nohou. Je to vnější vyjádření 
rozhodnutí napodobovat Kristovu pokoru a ducha služebné lásky bez ohraničení. 
 

17:00 Malá Morávka 
 

Velký pátek - Těžko lze lidskými slovy vyjádřit jeho otřesnost: Smrt Božího Syna, 
způsobená lidmi, ale i jeho útěšnost: naše vykoupení. Nepatrným projevem naší účasti 
na Kristově utrpení je náš dnešní půst. Na začátku obřadů padá kněz před oltářem na 
tvář, aby tak vyjádřil náš zármutek nad Kristovým utrpením, ale i naši ochotu nést 
životní kříže a tak Ježíše následovat. 
 

17:00 Malá Morávka 
 

Bílá sobota - Ztracené naděje. Mrtvé tělo leží pohřbeno s mnohými (falešnými) 
očekáváními. Dle starodávného zvyku, vycházejícího ze židovského (resp. orientálního) 
počítání času, začíná nový den již po západu slunce (předešlého dne). Oslava 
význačných svátků a událostí tak začínala již v předvečer příslušného svátku - tzv. 
vigilie. Oslava vzkříšení tak tedy začíná (dle našeho počítání) večer na Bílou sobotu, 
anebo v noci. (Stejně jako například o Vánocích, kdy je hlavním svátkem 25.12., se 
slaví „Štědrý večer“ již večer 24.12) 
 
Velikonoční noc - Liturgie začíná svěcením ohně a svíce, které jsou symbolem 
zmrtvýchvstalého Krista, vítěze nad smrtí a nad temnotami zla. Křesťan, který je 
včleněn do Krista - světla, se ovšem stává také celou svou bytostí pramenem světla pro 
ostatní. 
Při liturgii slova rozjímáme o velikých a obdivuhodných činech, které Bůh vykonal od 
počátku světa, aby připravil a uskutečnil naši záchranu - spásu. 
Při liturgii křtu obnovujeme svůj křest, při kterém jsme se sjednotili s Kristem, vstali 
jsme do nového života a se svící - světlem v ruce si uvědomujeme poslání, které z toho 
plyne. 
Při eucharistické liturgii tvoříme rodinu dětí Božích kolem jednoho stolu. Abychom se 
mohli rozvíjet, růst, potřebujeme výživu. Jsou jimi Tělo a krev velikonočního Beránka - 
Krista. Eucharistie je nám pokrmem na cestě až k branám věčnosti, k branám našeho 
Domova. 
 

20:00 Malá Morávka 
 

Velikonoční neděle - Kristus vstal z mrtvých za svítání „prvního dne v týdnu”, neboli 
„prvního dne po sobotě” (která byla podle židovského kalendáře posledním dnem 
týdne). Svým zmrtvýchvstáním dovršil Boží stvořitelské a vykupitelské dílo. Proto se 
křesťané v tento den začali pravidelně scházet k eucharistickému „lámání chleba” a 
tento den nazvali „dnem Páně”. 
Každá neděle v roce je tedy „oslavou Velikonoc” - zpřítomněním Kristova 
vykupitelského činu, ze kterého můžeme čerpat posilu pro naši vlastní cestu 
zmrtvýchvstání. 
 

8:00 Malá Morávka  10:00 Světlá Hora 



 
 

 
 
Milí přátelé, milé sestry, milí bratři, 
 
všichni toužíme po velké lásce. Ale opravdu velká láska je 
bytostně spjata s věrností, vytrvalostí a především s bolestí. Velká 
láska dává všanc sebe, svůj život. 
Před velkou láskou, které bychom dali sami sebe, ale máme 
strach. Ten k lásce nepatří. 
Velikonoce jsou obdobím, kdy je před nás rozprostřen obraz 
velké lásky, oběti života i jejího vítězství v Ježíši Kristu. 
Vyprošuji Vám odvahu k věrnosti a vytrvalosti. Ať letošní 
Velikonoce jsou pro každého z nás školou opravdové lásky – 
lásky bez strachu, lásky opravdové – neegoistické. 
Přeji vám požehnané prožití velikonočních svátků.  
 

 
P. Marek Žukowski 

váš duchovní správce 
 
 
 
 
 
 
V měsíci duben oslaví svá jubilea tito naši spoluobčané : 
 

paní Olga Foltisová  63 let 
pan Antonín Heincl  68 let 

pan František Mašlík  75 let 
pan František Parcej  67 let 
Ing. Ladislav Svršek  62 let 
paní Rozália Šurabová  65 let 
pan Jaroslav Trojáček  80 let 
pan Jan Urbaník   69 let 
paní Margita Urbaníková 64 let 
pan Václav Větrovec  76 let  

 
Všem ze srdce gratulujeme ! 

 

 
 
30.března nás navždy opustila paní 

Mária Trojáčková 
Čest její památce! 


